

[Text]

positive side to the extent that it made people more aware and made people more willing to commit time and resources to emergency preparedness training. Nevertheless, a comprehensive national education attempt to improve public awareness, as the bill presently states, we think is critical.

Mr. Jardine: I lived in your county, or close to your county, for a couple of years, but I cannot say I am totally aware of everything there. However, my colleague across the way was my Member of Parliament at the time, and I would have to say that as my MP while I was there he certainly had the best interests of his community at heart. I join him in welcoming you here today.

You made note of the fact that the college has increased its student days by some 115% over the past five years, which I guess by any yardstick is a dramatic increase. Surely there is somewhat of an enhanced public awareness, just by that increase in the numbers who are attending the college.

I take it that part of your presentation today is not just solely for the county you are representing, although in the main it is. However, I like to think you are speaking about rural Canada from coast to coast. When we look at the size of this country and our population, there are an awful lot of Renfrew counties out there. You mention a population of 85,000, and yet you are one and a half times the size of Prince Edward Island. I think so much of Canada is faced with that large expanse and so few people to provide all these services that will be required, especially in an emergency.

I come back then to the—I think it is not a contradiction, but it is somewhat of a contradiction when you say in (c) and (d) “to provide education and training and to enhance public awareness”. Is the government somewhat not doing that now, as I say, with the dramatic increase in the student load, with the support that has been given to the smaller communities, as you note in your brief, in that you have received certain equipment that you, yourselves, could never have afforded? I can think of my own—I come from the largest county in New Brunswick, as well. It is very rural, a very large province, and a small population. Many of these volunteer fire departments and organizations perhaps could never have achieved the level of training they have without the support they have already received in the way of trucks and vehicles, as well as the training that has taken place in Arnprior.

Mr. Murdoch: Yes, Mr. Chairman, the point is well taken. Certainly our being here today was not just to present a situation as it exists in the county of Renfrew but to try to enunciate problems we felt existed right across Canada. The fact that there has been such an increase in the attendance of the college in Arnprior is dramatic. These people no doubt do carry the message

[Translation]

elle les a disposés à consacrer le temps et les ressources nécessaires à la formation. Néanmoins, il est vital d'entreprendre un effort global d'enseignement au niveau national pour sensibiliser le public, comme le dit le projet de loi.

M. Jardine: J'ai vécu dans votre comté, ou tout près, pendant quelques années, mais je ne peux pas dire que je connaisse parfaitement la situation là-bas. Cependant, mon collègue d'en face était le député de la région à l'époque, et je dois dire qu'en tant que député de la région dans laquelle je me trouvais, il se préoccupait très sincèrement des intérêts de cette collectivité. Je me joins à lui pour vous souhaiter la bienvenue.

Vous avez dit que le nombre de journées-étudiants avait augmenté de 115 p. 100 au cours des cinq dernières années, ce qui représente un progrès considérable. Cela doit manifestement être le signe d'une certaine sensibilisation du public?

Je crois que votre intervention d'aujourd'hui ne vise pas simplement à prêcher pour votre paroisse, encore que ce soit le point de départ. Mais il me semble que vous voulez parler de tout le Canada rural, d'un océan à l'autre. Quand on songe à l'étendue de notre pays et à notre population, on s'aperçoit qu'il y a des tas et des tas de comtés analogues à celui de Renfrew. Vous dites que vous avez une population de 85,000 habitants, mais que votre superficie représente une fois et demie l'Île-du-Prince-Édouard. Je pense qu'on retrouve le même problème un peu partout au Canada, avec de très vastes étendues et très peu de gens pour assurer les services nécessaires, en particulier en cas d'urgence.

J'en reviens à ce qui n'est peut-être pas vraiment une contradiction, mais qui est un peu contradictoire, dans les alinéas c) et d), quand on parle de «prévoir les actions d'enseignement et de formation et de sensibiliser le public». Est-ce que ce n'est pas précisément ce que fait déjà le gouvernement? Puisque le nombre d'étudiants a augmenté d'une façon considérable, qu'on apporte de l'aide aux petites communautés comme vous le dites dans votre mémoire, et qu'on a mis à votre disposition du matériel que vous n'auriez jamais pu acquérir vous-même. Je songe à mon propre cas, je viens du plus grand comté du Nouveau-Brunswick moi aussi. C'est une province très vaste et essentiellement rurale avec une faible population. Une bonne partie de ces casernes de pompiers et de ces organisations n'auraient probablement pas pu atteindre un tel niveau sans les camions et les véhicules qui leur ont été fournis ainsi que la formation dispensée à Arnprior.

M. Murdoch: C'est tout à fait exact, monsieur le président. Nous ne sommes pas ici effectivement pour parler uniquement du comté de Renfrew, mais pour essayer d'évoquer des problèmes qui se posent à notre avis partout au Canada. Il est exact que la progression du nombre d'étudiants d'Arnprior a été considérable. Ce sont des gens qui retransmettent effectivement le message un